

CHINA
HENAN

中国河南



河南人民出版社

江苏工业学院图书馆
藏书章

CHINA
HENAN
中国河南豫



《中国河南》编委会

主 任：孔玉芳

副主任：马正跃 张 锐 李清树 戴松军

主 编：任高潮 张保拴 赵云龙 穆荣国

责 编：初立忠 李卫锋

编 辑：蔡淑鹏 章大勇 王勇鹏 李 虹 胡茂连

撰 文：张 永

翻 译：周建慧

摄 影：秦玉海 卜 士 张 永 郑泰森 张爱图 彭志超 焦慧海 武郑生
范海强 姜 健 王天定 陈 伟 王树洲 张柳松 牛延平 姜玉彬
王建中 刘启俊 宋书范 赵 刚 黄 强 王学宾 孔祥勇 林书全

图书在版编目 (CIP) 数据

中国河南/河南省人民政府新闻办公室编. —北京：五洲传播出版社，2006. 11
ISBN 7-5085-1041-0

I. 中… II. 河… III. 河南省—概况—画册
IV. K926. 1-64

中国版本图书馆CIP数据核字 (2006) 第144223号

出 版：五洲传播出版社

设计制作：河南顺丰文化传播有限公司 (0371-65356156)

印 刷：深圳雅昌彩色印刷有限公司

版 次：2007年3月第一版第一次印刷

开 本：889×1193毫米 1/16开

印 数：1—10000

定 价：98.00元



HENAN CHINA
目录/*CONTENTS*





Charming Nature

自然神韵

11



Profound Henan

厚重河南

35



Economic Development

中原沃土

63



Everlasting Prosperity & Peace

盛世未央

83





新乡太行山风光

Scenery of Xinxiang Mt Taihang





嵩山少林寺

Songshan Shaolin Temple





城市新貌

New Look of the City

河南省位于中国中东部、黄河中下游，因大部分地区在黄河以南，故称河南，古时河南为豫州又简称豫。东接安徽、山东，北界河北、山西，西连陕西，南临湖北，连南贯北、承东启西，历来以其特殊的战略地位，为中国重要省份。辖郑州、开封、洛阳等17个省辖市、1个省直管市，面积16.7万平方公里，人口9768万人。

河南是黄河文明的摇篮和中华民族重要的发祥地之一，历史悠久，文化灿烂。远在8000年前的新石器时代，中原人民就创造了令世人惊叹的“裴李岗文化”和著名的“仰韶文化”、“二里头文化”。在有文字记载的中国5000年历史中，河南有3000年是全国政治、经济、文化、军事中心。先后有20个朝代建都或迁都于河南，中国八大古都中河南就占有四个。这些众多宝贵的历史文化遗存奠定了繁荣文化事业、发展文化产业的良好基础，河南已成为全国文化产业增加值超百亿的九个省份之一，人民群众精神文化生活不断丰富。

中原厚土上成长起来的历史名人灿若群星，照亮了中华民族前行的天空。如古代哲学家、思想家老子、墨子、庄子、韩非子，诗圣杜甫、医圣张仲景、乐圣朱载堉、字圣许慎、画圣吴道子，还有政治家、军事家姜子牙、苏秦、岳飞，科学家张衡、佛学家玄奘、书法家蔡邕、文学家司马光、儒学家程颐、程颢，大诗人白居易、韩愈、李贺、李商隐、谢灵运等，他们为华夏文明的发展和进步作出了不可磨灭的贡献。

厚重而辉煌的历史给河南留下了极为珍贵和丰富的人文旅游资源，少林寺、龙门石窟、殷墟、白马寺、相国寺、龙亭等享誉海内外；汤汤奔流的黄河、绵延起伏的太行山、伏牛山、大别山、桐柏山等名山大川共同构成了河南瑰丽奇绝的山水画卷。以古（古文化）、河（黄河）、山（四大山系）、拳（少林拳、太极拳）、根（寻根觅祖）、花（洛阳牡丹、开封菊花）为特色的旅游资源，为多彩河南增添了无穷魅力。

优越的条件，开放的环境，推动了河南经济的快速发展。多年以来，河南省GDP的年均增长率都在11.4%以上，全省GDP总量已突破12400亿元，居全国第五位，原煤、铝、黄金、平板玻璃、水泥、拖拉机、纱、化纤、机制纸及纸板、卷烟、家用电冰箱、彩色玻壳、速冻食品等主要工业品产量均居全国前列。

百舸争流谋发展，随着国家中部崛起战略的实施，全省上下全面贯彻落实科学发展观，努力实现由经济大省向经济强省的跨越，由文化资源大省向文化强省的跨越，建设农业先进、工业发达、文化繁荣、环境优美、社会和谐、人民富裕的新河南，创造新时代的新辉煌！

Henan Province is located in the central and eastern part of China and the middle and lower reaches of the Yellow River. Since most part of the Province lies to the south of the Yellow River, hence its name Henan (here "He" in Chinese means "river" and "Nan" means "south"). Henan was also titled as "Yuzhou" in ancient China, hence Henan's abbreviation "Yu". Henan is adjacent to Hebei Province and Shanxi Province to the north, Shaanxi Province to the west and Hubei Province to the south. Henan enjoys an unique geographic location connecting to all directions and a special strategic position so it is an important province in China. With an area of 167,000 KM² and a population of 97.68 million, Henan has 17 cities, such as Zhengzhou, Kaifeng, Luoyang, etc., and 1 city under its direct jurisdiction.

Henan is the cradle of the Yellow River Culture and the Chinese Nation with a long history and profound culture. As early as 8000 years ago in the New Stone Age, the Central Chinese People had created the world famous "Peiligang Culture", "Yangshao Culture" and "Erlitou Culture". During the word recorded 5000-year Chinese history, Henan had been the political, economic, cultural and military center of the country for 3000 years. There were 20 dynasties set up their capitals in Henan or moved their capitals here. Henan has 4 cities listed into the 8 Ancient Capitals in China. All these valuable historical and cultural remains have established a sound base for Henan to prosper and develop the cultural industry. Henan has become one of the nine provinces in China with an added value in cultural industry exceeding CNY10 billion and the people's cultural life here has been benefited greatly.

The rich land in Central China has bred thousands of historical celebrities, including ancient philosophers and ideologists Lao Zi, Mo Tse, Zhuang Zi and Han Feizi, Saint Poet Du Fu, Saint Doctor Zhang Zhongjing, Saint Musician Zhu Zaiyu, Saint Chinese Character Linguist Xu Shen, Saint Traditional Chinese Painter Wu Daozi, statesmen and strategists Jiang Ziya, Su Qin and Yue Fei, Saint Scientist Zhang Heng, Holy Monk Xuan Zhuang, Calligrapher Cai Yong, Litterateur Sima Guang, Confucianism Master Cheng Yi and Cheng Hao, famous poets Bai Juyi, Han Yu, Li He, Li Shangyin, Xie Lingyun, etc. All these people had contributed a lot to the development of Chinese Civilization.

The profound and splendid history had left Henan rich valuable humanity and tourist resources: Shaolin Temple, Longmen Grottoes, Yin Ruins, White Horse Temple, Grand Xiangguo Temple, Dragon Pavillion, etc. are all well-known in the world. The famous on rolling Yellow River and the stretched mountain ranges of Mt. Taihang, Mt. Funiu, Mt. Dabie, Mt. Tongbai have composed a beautiful picture of Henan. The tourist resources with the characteristics of Ancientness (ancient culture), River (the Yellow River), Mountain (the 4 mountain ranges), Quan (Shaolin Quan and Taiji Quan), Root (Roots of the ancestors of Chinese people) and Flowers (Luoyang peony and Kaifeng chrysanthemum) have added more charm to Henan.

Depending on the excellent conditions and open environment, Henan's economy has been developed rapidly. For years, the annual average growth rate of Henan's GDP has been over 11.4% and the overall amount of Henan's GDP has exceeded CNY 1.24 trillion, and been listed into the 5th place in China. The output of main industrial products in raw coal, aluminum, gold, flat glass, cement, tractor, yarn, chemical fiber, machine finish paper and paperboard, cigarette, domestic refrigerator, coloured kinescope, fast-frozen food, etc. are listed into the top places in China.

In line with the implementation of the Central China's Rising Strategy, a scientific development concept has been performed throughout the Province. People here are striving to achieve the goal of the span of Henan from a big economic and cultural province to a strong one. Henan people has determined to build Henan into a new splendour with Advanced Agriculture, Well-developed Industry, Prosperous Culture, Nice Environment, Harmonious Society and People being Well-off in the new century.



HENAN CHINA
目录/*CONTENTS*





Charming Nature

自然神韵

11



Profound Henan

厚重河南

35



Economic Development

中原沃土

63



Everlasting Prosperity & Peace

盛世未央

83



河南处于南北自然过渡地带，高山、平原、河流兼备，自然景观绚丽多彩，全省可供观赏、旅游的景区、景点有100多处，其中世界地质公园2处，国家4A级景区50处，自然保护区23处，既有北国风光的雄奇壮美，又具南方山水的钟灵毓秀，行走河南，处处能够感受到自然造化之神奇。

Henan is located in the natural transitional zone of north and south. There are various landscapes here including high mountains, plains and rivers. There are over 100 landscape tourist areas, among which, 2 World Geo-Parks, 50 State Grade 4A tourist areas and 23 natural reserves. In Henan, You can enjoy various landscapes which are characterized by both these magnificence in Northern China and those elegancies in Southern China .

